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gegevens, (bijvoorbeeld over betrok
kenheid bij de kerk) een instrument in 
handen heeft, waarmee hij de ,,waar
den en normen'' van zijn steekproef in 
kaart zal kunnen brengen. Of het op 
deze manier zal lukken is onzeker. 
,,Eris", zegt hij ,,in de godsdienstso
ciologie sprake van een kloof tussen 
de voortgang die op theoretisch ge
bied wordt gemaakt en de mogelijk
heid om de theorie onderzoekbaar te 
maken". Nu al is duidelijk, dat hij zijn 
uitkomsten te zijner tijd met voorzich
tigheid zal moeten bezien. De andere 
vraag waarop het onderzoek een ant
woord zal moeten geven heeft betrek
king op de werkgroep Nieuwe Le

vensstijl. Kent men die werkgroep? 
Weet men waarvoor hij staat? Is men 
het daarmee eens? Er wordt naar ge
streefd om, in combinatie met andere 
gegevens, een soort ,,profielschets" 
te leveren van degenen die wel of niet 
afweten van de werkgroep, en van de
genen die wel of niet voelen voor zijn 
doelstellingen. Voor de werkgroep 
kan zulke kennis belangrijk zijn: men 
heeft dan meer inzicht in de argumen
ten, beweegredenen, de kenmerken 
van de mensen die nog nooit van de 
werkgroep hebben gehoord (het proef-
onderzoek wees uit dat dat er heel wat 
zijn) of die er niets van moeten heb
ben. 

Weinig verschil 
De gegevens over ,,normen en waar
den" en over ,,Nieuwe Levensstijl" 
zullen, zoals gezegd, ook in verband 
worden gebracht met mUieu-besef en 
milieu-gedrag. Vooruitlopend op de 
uitkomsten van het onderzoek (het in
terview-werk is inmiddels gedaan; de 
verwerkingen van de gegevens moet 
nog beginnen) zegt drs. Ester niet te 
verwachten dat er veel verschil in mi
lieu-besef en milieu-gedrag zal bestaan 
tussen de mensen met een godsdien
stige en de mensen met een niet-gods-
dienstige levensbeschouwing. 

, ,In de kerk waar ik kom - en elders zal 
bet niet veel anders zijn - wordt zeer 
abstract gesproken over de natuur, 
over rentmeesterschap, maar er wordt 
geen concrete leidraad aangereikt over 
de manieren waarop men zich milieu
vriendelijk zou kunnen gedragen. Er 
wordt binnen de kerken niet zo veel 
gedaan aan het milieu-probleem. Ds. 
Bouma is wat dat betreft een eenling, 
die hier en daar zelfs een beetje raar 
wordt gevonden. Dat kom je trouwens 
ook in het algemeen wel tegen: mensen 
die zich milieuvriendelijk gedragen, 
zijn rare mensen. Het geijkte patroon 
is, om een auto, een kleuren-tv, een 
diep vrieskist te hebben. Ook in de ker
ken is milieuvriendelijk gedrag nog niet 
geaccepteerd. De theologische reflectie 
op het probleem is wel aanwezig en is 
ook broodnodig, maar ze heeft nog een 
vertaling gekregen in het concrete han
delen van de kerkmensen. Ik heb het 
idee dat daaraan niet genoeg wordt ge
daan. Dat is ook wel gebleken uit de 
proefinterviews die zijn gemaakt, al 
moeten die met de nodige reserve wor
den bekeken. Daarin werd gevraagd, of 
er in de kerk wel eens aandacht wordt 
besteed aan het milieu-probleem. Der
tig procent zei ,,nee"; tien procent 
,,ja" en de rest wist het niet. Ik heb de 
hoop, dat uit het eigenlijke onderzoek 
zulke , ,harde'' gegevens zullen komen, 
dat er argumenten aan kunnen worden 
ontleend om binnen de kerken aan de 
slag te gaan". 


